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Oœwiadczenie skierowane do minister edukacji narodowej Katarzyny Hall

Szanowna Pani Minister!
Dyrektorzy domów dziecka zwrócili uwagê na bardzo wa¿ny problem. Borykaj¹ siê z nim ju¿ od kilku

lat i wed³ug nich jest tu tendencja rosn¹ca. Chodzi o bardzo d³ugi czas oczekiwania ich wychowanków
na miejsca w m³odzie¿owych oœrodkach wychowawczych oraz m³odzie¿owych oœrodkach socjoterapeu-
tycznych.

Kierowanie wychowanków do takich oœrodków odbywa siê na podstawie rozporz¹dzenia ministra
edukacji narodowej i sportu z dnia 26 lipca 2004 r. w sprawie szczegó³owych zasad kierowania, przyj-
mowania, przenoszenia, zwalniania i pobytu nieletnich w m³odzie¿owym oœrodku wychowawczym oraz
m³odzie¿owym oœrodku socjoterapii. Stworzenie ogólnopolskiego systemu kierowania nieletnich do pla-
cówek resocjalizacyjnych resortu edukacji jest zapewne bardzo dobrym rozwi¹zaniem i zapewnia kom-
pleksow¹ wspó³pracê pomiêdzy wszystkimi podmiotami odpowiedzialnymi za kierowanie nieletnich do
placówek resocjalizacyjnych resortu edukacji. Jednak w przypadku zbyt ma³ej liczby takich placówek
nie jest to rozwi¹zanie wystarczaj¹ce.

Wed³ug raportu Centrum Metodycznego Pomocy Psychologiczno-Pedagogicznej na umieszczenie
w MOW i MOS czeka obecnie oko³o dwóch tysiêcy dzieci. Czas oczekiwania na przyznanie miejsca w oœ-
rodku jest bardzo d³ugi, w skrajnych przypadkach wynosi nawet dwa lata. Obecnoœæ w domach dziecka
m³odzie¿y, która wymaga natychmiastowej opieki specjalistycznej w oœrodkach, powoduje nie tylko
ogromne utrudnienia w pracy wychowawców, ale czasami nawet doprowadza do tragedii, co mia³o nie-
dawno miejsce chocia¿by w Domu Dziecka we Wschowie.

Zdajê sobie sprawê, ¿e przepe³nione oœrodki i wzrastaj¹ca liczba osób do nich kierowanych stanowi¹
bardzo z³o¿ony problem. Zwiêkszenie liczby miejsc oraz umieszczanie coraz wiêkszej liczby dzieci i m³o-
dzie¿y w placówkach nie rozwi¹¿¹ kompleksowo problemu pomocy i opieki nad nieletnimi zagro¿onymi
demoralizacj¹ czy te¿ pope³niaj¹cymi czyny zabronione. Jednak¿e niedopuszczalne jest, aby czekali oni
tak d³ugo na umieszczenie w tego rodzaju placówkach, bo stanowi to nie tylko zagro¿enie dla innych,
ale przede wszystkim powoduje znacz¹ce pogorszenie sytuacji wychowawczej samego kierowanego do
oœrodka.

W zwi¹zku z tym zwracam siê do Pani Minister o udzielenie odpowiedzi na nastêpuj¹ce pytania.
1. Jakie dzia³ania powinni podejmowaæ dyrektorzy domów dziecka, którzy w swoich placówkach ma-

j¹ nawet po kilkoro dzieci oczekuj¹cych na skierowanie do MOS i MOW, i to przez okres d³u¿szy ni¿ rok,
szczególnie w przypadkach, gdy dzieci te sprawiaj¹ wyj¹tkowe trudnoœci wychowawcze i powoduj¹ de-
moralizacjê pozosta³ych wychowanków?

2. Czy ministerstwo prowadzi dzia³ania zmierzaj¹ce do ustalenia przyczyn tak wyraŸnego wzrostu licz-
by nieletnich umieszczanych w placówkach opieki ca³odobowej typu wychowawczo-resocjalizacyjnego?

3. Czy przygotowane s¹ propozycje dzia³añ i rozwi¹zañ ograniczaj¹cych to zjawisko?

Z wyrazami szacunku
Roman Ludwiczuk




